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A Mecsek Egyesület, ezen belül a Munka Osztály immár 22 éve segíti, 
szervezi, és részben végzi a Mecsek hegységben a turista létesítmé-

nyek, emlékhelyek, források karbantartását, építését. Ez évben is folyta-
tódott a segítőkész kapcsolat a Mecsekerdő Zrt. dolgozóival, a BIOKOM 
Nonprofit Kft. munkatársaival és a DDNP igazgatásával. Jelezzük felé-
jük a balesetveszélyessé vált, meghibásodott építményeket, valamint a 
szükséges felújításokat. Munkánkat a Baranya Megyei Természetbarát 
Szövetséggel közösen koordináltan végezzük.
Természetvédő munkánkkal a természeti értékek védelmével segítjük a 
DDNPI munkáját. Ez évben is folytattuk a források karbantartását, hogy 
az időjárás viszontagságai ne rontsák tovább állapotukat. A Mecsek Erdő 
Zrt. ez évben is segítette a munkánkat. 2022-ben ismét szép eredménye-
ket értünk el a Mecsek hegység és a Balokányliget értékeinek megőrzé-
sében. Árpádtetőn hamarosan elkészül a Mecsek Discovery Center. A 
tartalom összeállításában segítettünk a Mecsek forrásairól készült fotók-
kal és tanácsadással. 
Tájékoztattuk és segítettük a hírközlő szerveket munkáinkról. Az inter-
net segítségével még szélesebb körben adtunk hírt végzett munkáinkról 
a Mecsek hegységben. 
A 2022. évi munkáinkról a következő fejezetekben számolok be részle-
tesebben.

Idén kevés hó esett az Ordas tanyánál Pipás-forrás tisztítása
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Az Ordas tanya közelében lévő madáretetőkben a téli időszakban 
napraforgómagokat, cinegegolyókat és sertéshájat helyeztünk ki. 
Gondoskodtunk a madarakról a Balokányligetben és a városban, lakó-
környezetünkben is.
Ez évben is folytattuk a források, emlékhelyek, turistautak karbantartá-
sát, tisztítását túráink során. Sajnos a Széchenyi téri időjárásjelző házi-
kó felújítása továbbra sem történt meg, ami nagyon időszerű lenne. 
(Elrozsdásodtak a pavilon belső vasszerkezetei, összeroskad hamarosan 
a műszereket tartó szerkezet, pereg a belső oldalfalakról a védőfesték.) 
Az állagmegőrzésben, amit lehetett, megtettünk. A városnak és egyesü-
letünknek minél előbbi összefogással meg kellene oldani a felújítását. 
Mielőbbi megoldásra lenne szükség, mert ez az állapot rossz fényt vet 
egyesületünkre és a városunkra. Már a napi újság is foglalkozott rossz álla-
potával. Havi rendszerességgel takarítjuk a Petőcpusztai Mária-kápolnát 
és a harangláb környékét, hetente ellenőrizzük a piros túra bélyegzőjé-
nek állapotát, mivel rongálás miatt cserélni kellett a gumipárnát. A régi 
temetőben az egyetlen még álló síremlék környezetét és a hozzá vezető 
utat tisztítjuk alkalomszerűen. Negyedik alkalommal került megrende-
zésre a volt település lakóinak találkozója a Petőcpusztai mise és búcsú 

Petőcpusztai kápolna ellenőrzése
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a kápolnánál. Ez évben is zarándokmenet hozta fel Kővágótöttöstől a 
Szűz Mária kegyszobrot a kápolnához. A kápolnában ennek a szobor-
nak a fényképes másolatát helyeztük el ebben az évben. Ez alkalommal 
is közel száz résztvevő volt a misén és az azt követő búcsún. Köszönet 
a rendezőknek, hogy ápolják ezt a hagyományt és a volt település emlé-
keit. A Magyarok kunyhója emlékhelyet negyedévente ellenőrizzük 
és takarítjuk a lehullott ágaktól, levelektől. Sajnos időnként a tűzrakó-
ba dobált sörösdobozokat és műanyag palackokat is el kell vinni. Szük-
ség szerint az emlékoszlopra új nemzeti színű szalagot kötünk. A Darázs 
csípte katonai emlékhelyet negyedévente takarítjuk, gyomtalanítjuk. A 
Gubacsos-kulcsosház közelében lévő kutyasír emlékhelyet kétszer tisz-
títjuk évente a benőtt ágaktól, bozóttól. A két oszlop és emléktábla felújí-
tását 2023-ban végezzük el szükség szerint. A Tripammer fa közelében 
lévő Madárodú emlékhelynél a bokrok ágait szükség szerint levágjuk. 
Az emlékoszlopot és környezetét negyedévente ellenőrizzük és tisztít-
juk. A Balog-fája emlékoszlopot és környezetét a lehullott ágaktól szük-
ség szerint megtisztítjuk. A Püspökszentlászló Mária-kápolnánál lévő 
Mária-képoszlopon állagmegőrzési munkát végeztünk. Egy fotón láttuk, 
hogy a Mária-képoszlopot több helyen kikezdte az időjárás. A képke-
ret alsó fele elkorhadva lógott, és a festés több helyen lepergett. A hibák 
feltárása során több helyen korhadások kerültek elő, így a képkeret két 
oldalánál is. A képoszlopon a szük-
séges állapotmegőrzést elvégeztük. 
Tavasszal a képoszlop teljes felújí-
tását kell elvégezni. Hazafelé jövet 
a Csegő-lak házikót felkerestük. 
Régen a természetjárók gondoz-
ták, napjainkban már nem gondo-
zott, elhagyatott lett, és hamarosan 
összedől. Állapotáról évente fotókat 
készítek, és felidézem szebb napjait, 
amikor még tiszta porta volt, előtte 
kis virágoskert ontotta illatait. Ismét 
fotókat készítettem róla, és halad-
tunk tovább az erdei országúton. 
Baumann József, Jancsi Attila
Az Ordas tanyát heti rend-
szerességgel ellenőrizzük és a 
környezetét szükség szerint tisz-
títjuk. A háznál elhelyezett két Mária-képoszlop állagmegőrzés
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lódarázscsapdát kéthetente ürítjük, és friss folyadékkal látjuk el. Ebben 
az évben a Mecsekben több súlyos darázscsípés történt. A környék forrá-
sait kéthetente ellenőrizzük és takarítjuk. Sajnos ebben az évben a mecse-
ki források több mint fele elapadt, így volt ez a közeli Csokonay-kúttal 
és túlfolyójával, a Csepegővel, a Lenke-forrással és a Kiss Lajos-forrás-
sal is. Rendszeresen takarítjuk a forrásvédnökökkel a közel 250 kiépített 
mecseki forrást. A véméndi szerb kápolnánál a forrás betűinek újrafes-
tését javítottuk. A Természetjárók Panteonját takarítjuk, és sajnos egy-
re gyakrabban építjük be elhunyt túratársaink fekete gránittábláit. Betelt 
a nagy sziklafal az elhunyt túratársaink neveivel, ezért a mellette lévő 
sziklatömbön helyezzük el a további elhunyt túratársaink emléktábláit. 
Az új sziklafalba szükséges volt elhelyeznünk egy „nagy méretű” táblát, 
melynek felirata jelzi, hogy a természetjárók panteonja és az emlékhelye 
is. Sajnos már két engedély nélkül beépített táblát kellett felszólítás után 
levennünk az emlékhelynél. A „Keresztény vonatkozású emlékhelye-
ket” túráink során megtisztítjuk az 
olvasóra rakódott szennyeződés-
től, a nap által fölpenderedett, 
megsérült műanyag fóliát megja-
vítjuk ragasztással, és ha szüksé-
ges, újra cseréljük. Sajnos az erős 
napsugárzás a nyílt helyeken lévő-
ket károsítja, ezért cseréjük 2023-
ban megtörténik a Mecsekerdő Zrt. 
támogatásával. A Mecsek Egyesü-
let a Lapisi fakeresztet és az Erdei 
keresztet negyedévente ellenőrzi és 

Csengő-lak Büdöskútnál

Időjárást jelző házikó  
állapotfelmérése
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környezetét megtisztítja. Gyakran ellátogatunk a Balokányligetbe, hogy 
megnézzük a szép környezetet, és a kisebb hibákat a tanösvénytáblákon 
kijavítjuk, fotókat készítünk. A megkopott tanösvénytáblákon a fel-
iratos fóliákat újra cseréljük. Az Aranyeső-forrás falazatánál a téli jáz-
minsövényt tavasszal mindig visszavágjuk. Az Aranyeső-forrás három 
tábláját évente újrafestjük a vízkő lerakódása miatt. Elkészült a tószín-
pad, ami színvonalas rendezvények megtartására ad újabb lehetősé-
get. A Balokányligetről negyedévente fotó-összeállítást készítünk, és a 
népszerűsítés céljából feltesszük az internetre. Munkánkkal segítjük a 
Balokányliget színvonalas rendezvényeit. A Balokányligetben teljes fel-
újítást végzett a város. A sétautakat megújította, új burkolattal látta el, és 
egy kerekesszékes új lejáratot alakítottak ki a régi strand felől a parkban. 
A tó körül virágágyásokat alakítottak ki és virágokkal ültették tele. Sok 
facsemetét ültettek a foghíjas területekre és az elkorhadt, beteg fák helyé-
re. A régi strand öreg épületét vászonnal borították be, amit környezetbe 
illő festménnyel színesítettek. A vasút felőli oldalon elkészült egy szép 
gyermek játszótér. A park területén ízléses, tájba illő padokat és asztal-
garnitúrákat helyeztek el a pihenésre vágyók részére. Megnyílt a Pepitá-
ban egy kis büfé, ami komfortosabbá teszi a ligetet.

Források építése, karbantartásuk és takarításuk 
A Lóri-forrás vízvezetékének évi tisztítását elvégeztük a vas-oxid-
lerakódástól. A csővezetékét feltöltöttük és átmostuk. A kőfalazatot 
a következő évben már javítani kell. A Kincskereső-forrás környékét 
kitisztítottuk és a forrás tábláján a betűket újrafestettük, a vízvezeték csö-
vét feltöltéssel átmostuk.

Forrásvédnökök tevékenysége
A tíz éve meghirdetett Mecseki forrásvédnök mozgalom tovább folytat-
ta tevékenységét. A Mecseken 250 kiépített forrás van, és ezekből 156 for-
rást vettünk védnökség alá, de a többi forrást is takarítjuk túráink során. 
2022. évben 380 fotót küldtek a forrásvédnökök az elvégzett munkájuk-
ról. A forrásvédnökök közt minden korosztály megtalálható tízévestől a 
közel nyolcvanévesig. A forrásvédnökök közt van lemorzsolódás, de új 
jelentkezők is támogatják munkánkat. 
A Baranya Megyei SZC Zsolnay Vilmos Technikum és Szakképző Iskola 
tanárai és diákjai ebben az évben is részt vettek a vállalt forrásaiknak ala-
pos megtisztításában. Rigó-kút, Bokor-forrás, Zsolnay-kút.
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A Cserkészmozgalomból két őrs jelezte, hogy védnökség alá vesznek 
mecseki forrásokat. Várdai Levente cst. (10) kerületi elnök, VI. Dél-
Dunántúli Cserkészkerület. A 10. P.Á.R. „gróf Széchenyi István” cser-
készcsapat, munkájukat támogatjuk. Cserkész-forrás, Mecsek-forrás. A 
cserkészek minkét forrás megtisztítását elvégezték.
A pécsi Jókai Mór Általános Iskola tanulóinak versenyre való felkészí-
tésében ismét segítettünk. A tanulók 7. helyezést értek el a Curie Kör-
nyezetvédelmi Verseny Országos Döntőjén. Kérésre az iskolásoknak 
megmutattuk a Lelovics-kertet, beszéltünk a forrásról és növényekről, 
melyek a régi szép parkban láthatóak. Az ismertetés után a parkban a 
szemét összeszedését végeztük el a Föld napja alkalmából. Részlet a 
köszönőlevélből: 

A Baranya Megyei  
SZC Zsolnay Vilmos Technikum és Szakképző 

Iskola diákjai

A pécsi Jókai Mór Általános Iskola  
tanulói

A 10. P.Á.R.  
„gróf Széchenyi István”  

cserkészcsapat tagjai

A jókais iskolások  
a Lelovics-kertet tisztítják
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A pécsi Jókai Mór Általános Iskola 7. a osztálya a mecsekszabolcsi Szent Mihály 
(Csertetői)-forrást látogatta meg a Föld napja alkalmából. Itt megvizsgáltuk a 
forrásvíz minőségét, ittunk is belőle. A Lelovics-kert környékét megtisztítottuk 
a szennyeződésektől. Munkánkat segítette Baumann József, a Mecsek Egyesü-
let Munka Osztályának elnöke, forrásvédő és forrásépítő. Minden jót kívánok: 
Oroszné Kovács Krisztina, Jókai.
Visszajelzések a Fekete-Tisza-
forrásról: Az internetre feltett 
képek és írások alapján tudjuk, 
hogy a Fekete-Tisza-forrást és 
környezetét civil összefogással 
időnként megtisztítják. Bízunk 
benne, hogy a háborús körül-
mények nem érintik a forrás 
környezetét. A háború miatt 
sokkal kevesebb a forrást fel-
keresők létszáma és az onnan 
érkező információ.

Természet- és környezetvédelem 
Takarítjuk a forrásokat és a közelükben lévő szeméttárolókat, valamint a 
túráink során a Mecsek turistaútjait. A téli időszakban etetjük a madara-
kat a városban és az erdőben egyaránt. Figyeljük a kihelyezett odúk álla-
potát, és szükség szerint takarítjuk, javítjuk őket. Ez évben is folytattuk 
a források karbantartását, hogy az időjárás viszontagságai ne rontsák 
tovább állapotukat. A Mecsek Erdő Zrt. ez évben is segítette a munkán-

kat. 2022-ben ismét szép eredmé-
nyeket értünk el a Mecsek-hegység 
és a Balokányliget értékeinek meg-
őrzésében. Árpádtetőn hamarosan 
elkészül a Mecsek Discovery Cen-
ter. A tartalom összeállításában 
segítettünk a Mecsek forrásairól 
készült fotókkal, és tanácsadással. 
Túravezetéseink során felhívjuk 
a túratársaink figyelmét a termé-
szet szépségeire, azok védelmére, 
a kulturált viselkedésre. A védett 
virágok környezetét gyakrab-
ban látogatjuk nyílásuk idején, és 

A Fekete-Tisza-forrás napjainkban

Bánáti bazsarózsa
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védjük a terület épségét az egyre jobban elterjedt amatőr természetfotó-
soktól, akik óhatatlanul is kárt tehetnek a védett virágokban és környe-
zetükben. Takarítjuk a forrásokat és a közelükben lévő szeméttárolókat, 
valamint túráink során a Mecsek turistaútjait. 

Együttműködés a hírközlő szervekkel
Tájékoztattuk és segítettük a hírközlő szerveket természetvédő munká-
inkról. Az internet segítségével még szélesebb körben adtunk hírt vég-
zett munkáinkról a Mecsek hegységben. Az ATV munkatársának, Szalai 
Péternek riportot adtunk a Mecseken található „kőemberekről”, és fotó-
kat küldtünk róluk.

Kőemberek, kőépítmények, riport az ATV munkatársának 
A Mecsek kövekben gazdag tájait járva „épít-
ményekre” lettem figyelmes a 2005-ös évektől 
kezdődően. A magas hegyeken ezek az épít-
mények nem ritkák a kitett veszélyes szikla-
szirtek környékén. Kövekből összeállított kis 
tornyocskák, alakzatok. Azért építik őket a 
magas hegyekben túrázók, hogy nagy köd-
ben, viharban lássák a veszélyes utak, sza-
kadékok szélét. Az emberi kéz által épített 
kőemberek feltűnnek a sziklafalak mentén 
haladó hegymászóknak. Mindig a veszélyes 
oldalon helyezik el őket, és ezenkívül lépni 
ködben már veszélyes, felelőtlenség. A Mecse-
ken látva őket csak fura érdekesség. Egyes „szobrok” összerakása sok 
ügyességet és leleményességet árul el alkotójukról. Sajnos napjainkban 
egyre többet lehet látni a Jakab-hegy déli oldalában, ami nem ide illő. 
Tilos ilyen építmények megépítése, mert a talaj erózióját felgyorsítja, és 
több élőlény szaporodását, életfeltételét károsítja. Baumann József

Ordas tanya
Erdeifenyő-gerendákból készült faház, amely ebben az évben 132 éves. 
Folyamatos karbantartást igényel, melyet ez évben is elvégeztünk és 
mindent lejegyeztünk az Ordas tanya naplójába. A ház karbantartását és 
értékeinek megóvását immár 26 éve Baumann József és felesége, Ági lát-
ja el. Tisztán tartjuk a ház környezetét és a közeli forrásokat. Új madár-
odúkat helyeztünk ki, és a régi madárodúkat és etetőket kijavítottuk, 

Jakab-hegy, kőemberek
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szükség esetén kicseréltük. Negyedévente tisztítjuk az esőcsatornát a 
belehullott levelektől, kisebb ágaktól. Figyeljük az élővilág változása-
it, az erdészeti tevékenységet, és mindent lejegyzünk az Ordas tanya 
naplójába. Óvjuk a ház körül a védett virágokat. Az Ordas tanyát és a 
Petőcpusztai kápolnát hetente ellenőrizzük, és szükség szerint takarít-
juk. A környék forrásait kéthetente ellenőrizzük, és szükség szerint taka-
rítjuk. A régi temető egyetlen álló sírkő környékét és a hozzá vezető utat 
a bozóttól kitisztítottuk. Megmutatjuk az Ordas tanyát és annak „kincse-
it” az erre túrázóknak, gombázóknak, akik a házra lelnek. Elmondjuk a 
ház évszázados történetét, megmutatjuk az Ordas-naplók és a Mecsek 
Egyesület évkönyveinek gyűjteményét, melyek immár huszonkilenc éve 
rendszeresen megjelennek nyomtatásban, fotókkal színesítve tartalmát.

Bejegyzések az Ordas tanya ajtaján lévő üzenőfüzetbe:
2022. január 15., szombat. Üzenőben: Kedves Jóska! Több mint tizenöt 
éven át voltam a Mecsek Egyesület évkönyveinek tördelőszerkesztője, 
az Ordas tanyát mégis csak most látom először. Köszönöm a szíves meg-
hívást, nagyon szép itt minden. A források felé indulunk Orsival, a fele-
ségemmel. Máskor is eljövünk ide. Árvay Orsolya, Palancsa Gábor 
2022. március 20., vasárnap. Üzenőben: Itt jártam egymagam, a Bodáról 
indult nyílt túráról váltam le és Orfűre megyek. 12 óra 15 perckor ebé-
deltem és mentem tovább. Bóday Miklós

2022. április 17. Üzenőben: Petőc felől 
érkeztünk, így a forrásokat még nem lát-
tuk. Kis pihenő után folytattuk utunkat. 
Áldott húsvétot. Orsi és Gábor.
2022. április 23. Üzenőben: Kedves József, 
nagyon kellemes a környék, a kilátás és 
az erdei „mézeskalács” házikó. Minden 
jót. Peti és Adri Bajáról
2022. április 29., péntek. Szia, Józsi! Újra 
itt a zergevirágok rengetegében, csend, 
nyugalom, madárdal, szóval ezekért 
jövök ide néha. Remélem, hogy jól vagy-
tok. Üdv. Keke Erzsike 
2022. augusztus 31. Üzenőben: Köszö-
nöm a pihenési lehetőséget! Piros hátú 
gomba az ajándékom! Hangosak a favá-
gók! Mindent köszönök! Hirth I. Bejegyzés az üzenőfüzetben
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Együttműködés
Munkánk eredményességét az teszi lehetővé, hogy jó a kapcsolatunk 
a Mecsekerdő Zrt.-vel, a BMTSZ tagjaival, a DDNPI munkatársaival 
és a BIOKOM munkatársaival. Minden együttműködő partnerünknek, 
ezúton is köszönjük a segítséget, támogatást.
A Mecsekerdő Zrt.-vel az együttműködés az elmúlt évben is eredményes 
volt. Észrevételeinket rendszeresen jelezzük az erdészet felé, hogy a bal-
esetveszélyt mielőbb el tudják hárítani, pl.: turistautakra dőlt fák, hidak 
javítása, keresztény emlékhelyek állapota, szemét elszállítása az erdő-
ből, forrásépítés stb.
A Mecsekerdő Zrt. ez évben egy szép erdei pihenőt épített a leégett 
Betyár-tanya helyén. Szép tájba illő építmény padokkal és asztallal segí-
ti az arra túrázók kényelmét.

Észrevételeink a Mecsekerdő területén
1. A Keresztény emlékhelyek tábláit végig kellene ellenőrizni és szük-

ség szerint cserélni a matricákat, mivel több helyen olvashatatlanok 
vagy gondozatlanok, pl.: a Kereszt-kunyhónál a Rábai-kereszt tábla, 
Lapisi-kereszt. A Rábai-keresztnél javaslom a tábla áthelyezését egy 
árnyékosabb helyre. 

2. A Kisújbányai ferde vízesésnél a patakot átívelő híd felújításra érde-
mes lenne, mert igen nagy arra a turistaforgalom, és most nem vet 
jó fényt a kezelőjére a lepusztult állapot. Hiányos faburkolat stb. A 
közelben lévő Bodzás-forrás feletti bokros részt sajnos WC-nek hasz-
nálják, ami nem igazán jó látvány, és a forrásvíz ihatóságának sem 
tesz jót. Az új erdei pihenő, „bivakhely” is indokolná egy WC kiala-
kítását a közelben. Javasoljuk a Bodzás-forrással szemközti oldalon 
egy kis méretű forrás kiépítését, amely könnyebben megközelíthető, 
és régen is volt itt forrás.

3. Szükségesnek tartanánk egy nagyobb kövekből tájba illően hézago-
san kirakott átkelési lehetőséget a patakmedernél való átkeléshez a 
pihenőházhoz, mivel nincs átkelési lehetőség a két part között ezen 
a területen.

4. A Dr. Péceli Endre-keresztnél az emlékkőtől felfelé két lépcsőfok 
kialakítása lenne szükséges a biztonságos feljutás érdekében az 
olvasóhoz.



218

Baumann József

A Zselicben forrásmezők felkeresé-
se forrásépítés céljából. Sajgó Ferenc 
erdészeti igazgató nyugdíjba vonu-
lásának emlékéül egy forrás fogla-
lását tervezte a Szigetvári Erdészet. 
Sas-réthez közel, a Nagy-ördög lik 
területén megtaláltuk a megfele-
lő forrásmezőt. Baumann József, 
Lá zár Tamás.
A forrás megépítéséhez megkap-
tuk a szükséges engedélyeket, és 
elkezdődhetett az építés. Az időjá-
rás is kedvező volt, így a forrás megépítése határidőre elkészült. Köszö-
net mindazoknak, akik ebben a szép munkában részt vettek.

Betyár pihenő Híd a ferde vízesésnél

Sajgó Ferenc erdészeti igazgató a róla 
elnevezett forrásnál

Feri-forrás átadása
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Baranya Megyei Természetbarát Szövetség: 
A szövetség vezetőségével rendszeresen tartjuk a kapcsolatot, és segít-
jük egymás munkáját. Segítünk a túravezetésekben, teljesítménytúrák 
lebonyolításában, és a turista útjelzések karbantartásában, új útszakasz 
festésében, turistaház karbantartásában. A természetjárók panteonját 
negyedévente takarítjuk, és bevéssük elhunyt túravezetőink emléktábláit.

XI. Desztinációs túra. 
Szép napos, télies időben gyülekeztünk a Remete-réten a túrára. Tar-
ka ruhákba öltözött kirándulók töltötték meg a fából készült esőbeál-
lót és környékét. Ismertettem a túraútvonalat, és felhívtam a figyelmet 
az erdőben való tartózkodás szabályaira. A túra útvonala: Remete-rét – 
Büdös-kút – Erdei kereszt – Száraz-tó – Szakadás – Vízfő-forrás – Vízfő 
tanösvény – Orfű, Medvehagyma ház (táv: 12 km, szintemelkedés: 150 
m). A Remete-rét történetének ismertetése után elindult a 71 főt szám-
láló népes kirándulócsapat a kék sáv jelzésen a Büdös-kút irányába. A 
Büdös-kúti kulcsosháznál megnéztük a forrásokat és a Baranyai Ter-
mészetbarátok Panteonját. A fiatalabb túratársainknak ismertettem a 
Büdös-kút sárkányos legendáját. Elindultunk felfelé a kék sáv jelzésen 
az erdei keresztig, amit az erdészet állított. Itt elmondtam a kereszt tör-
ténetét: Unferdorben József favágó itt szenvedett balesetet munkavég-
zés közben. Innen a sárga sáv jelzésen haladtunk a Vágotpusztára vezető 
kövesúton. A Száraz-tóhoz érve ennek történetét mondtam el, mivel sok 
kérdés vetődött fel ennek kapcsán. Folytattuk utunkat a sárga négyzettel 
jelzett úton. Szép szálerdőben haladtunk, és csodáltuk a hatalmas fama-
tuzsálemeket és az alattuk nyújtózkodó facsemetéket. Egyre több víz-
nyelő került a szemünk elé, melyek a csapadékvizeket a föld mélyébe 
vezetik. Kiértünk a Lóri vadászházhoz vezető kövesútra, majd a közeli 
zöld sáv jelzésen elindultunk lefelé 
Orfű irányába. A fagyott erdészeti 
úton biztonságosan ereszkedtünk 
egyre lejjebb, és csodáltuk az erdő 
változatos világát. Megálltunk 
egy kicsit, és fotóztam a mögöt-
tem tömött sorban felém haladó 
kirándulókat. A Barlangkutatók, 
vagy mai nevén Mecsek házánál 
csend van, innen a pécsi barlang-
kutatók forrása mellett elhaladva a 
Vízfő-forráshoz értünk. A csodás, Haladás Orfű felé
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magasba nyúló védett építészeti 
emlékhely tövében ismertettem a 
forrásbarlang feltárásának és a víz-
műnek a történetét. Innen a Vízfő 
tanösvényen értünk az orfűi mal-
mokhoz. Itt már sok kirándulóval 
találkoztunk, és gépkocsik is las-
sították haladásunkat az Orfűi-tó 
felé. A tó gátján haladtunk át, és kis 
gyaloglás után elértük a Pécsi-tó 
fölső végét. A sekély víz itt megfa-
gyott, és sokan a tiltás ellenére kor-
csolyáztak rajta. Csodálatosan szép 
volt a jégtükör a rákarcolt fehér csí-

kokkal. A Medvehagyma házban kedvesen, sok finomsággal fogadtak 
bennünket. Folyamatosan érkeztek a túrázók és fogadták el az ízlése-
sen elkészített ételt és italt a pulton lévő kínálatból. Köszönjük az Orfűi 
Turisztikai Egyesületnek a vendéglátást! A kellemes időben 71 fő vett 
részt a túrán. Remete-rét – Büdös-kút – Lóri elágazás – Orfű. Vendéglá-
tás a Medvehagyma házban. Baumann József túravezető

XXXVII. Csokonay Sándor-emléktúra „Források és virágok” a BMTSZ 
közös szervezésével.
Útvonal: Boda – Húsvét-forrás – Petőcpuszta – Kővágószőlős 
Táv: 11 km. Szintemelkedés: 300 méter.
Túravezető: Nagy Balázs, BMTSZ
Kellemes tavaszi időben teljesítettük a kiírt útvonalat, és elhárítottuk a 
Húsvét-forrásnál a vízvezetékcső dugulását.

Vendégségben Orfűn  
a Medvehagyma házban  

Füziné Kajdy Zita polgármester

A túra résztvevőiHúsvét-forrás
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DDNPI munkatársaival tartjuk a kapcsolatot, és a természetvédelmi őre-
ikkel megbeszéljük közös dolgainkat. A DDNPI munkatársaival meg-
tárgyaltuk a forrásfelújításokkal, építésekkel kapcsolatos feladatokat, 
véleményük, javaslatuk alapján adjuk be az engedélyt a Zöldhatóság-
hoz. A természetet járva jelezzük feléjük észrevételeinket, jelentjük a 
természetkárosításokat. A Mecseket járva jelezzük az illegális szemét-
lerakásokat, engedély nélkül épített építményeket, valamint a pihenők 
környékén a megtelt szemetesedényeket.

Balokányligetért Egyesület
Munkánkkal, javaslatainkkal és fotódokumentációkkal segítjük és nép-
szerűsítjük „Pécs zöld szívét”, a Balokányligetet. Egyre szebb a liget, és 
reméljük, hogy sok színvonalas rendezvényt tartanak majd itt. Működik 
a büfé, ami még komfortosabbá teszi a ligetet.

Gyűszűvirág

Játékos tanulás Pihenést segítő bútorok a ligetben
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Munkáinkat segítették:
Baumann József, Baumann Józsefné, Balotay Gergely, Balog Ágota, a 
Baranya Megyei SZC Zsolnay Vilmos Technikum és Szakképző Iskola, 
Füziné Kajdy Zita, Golubics István, Hirth István, Hohn Miklós, Jancsi 
Attila, Jónás István, Kassai József, Kámi Róbert, Keresztes-Nagy József, 
Kincses Miklós, Kiss Milán, Láng Ferenc és Zita, Mohácsi Attila, Müller 
János, Nagy Balázs, Oroszné Kovács Krisztina, Lázár Tamás, a pécsi Jókai 
Mór Általános Iskola, Ripszám István, Schober József, Strasser Péter, 
Temmert Csaba, Temmert Csabáné Ibolya, Temmert Korina, Temmert 
Marietta, Tóth Klára, Szilasi Tamás, Ujfalusi Máté, az SZC Zsolnay Vil-
mos Technikum, Tóth Péter, Ujfalusi Máté, Vass Tibor, Várnainé Meng 
Hajnalka, Várdai Levente, Völgyi Sándor.

Köszönet a forrásvédnököknek, akik ez évben is hozzájárultak  
szorgalmas munkájukkal a mecseki források megtisztításához.

Köszönöm tagtársainknak és segítőinknek az elvégzett munkát, mellyel  
hozzájárultak a Mecsek hegység és környezetének megóvásában, szépítésében. 

Segítségetek nélkül nem lehetett volna ilyen eredményes  
és szép munkát végezni.

Köszönjük a szorgos munkát azoknak a „névtelen” segítőinknek is,  
akik 2022-ben kirándulásaik alkalmával kitisztították a források előterét,  

összeszedték a szemetet, és óvták környezetünk tisztaságát.

Köszönettel: Baumann József, a Munka Osztály elnöke


